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گزارش

محمد بهبودی نیا

موضوع تعیین ســقف برای خدمات رســانی بــه بیماران 
توسط بیمه ســامت، از مدتی قبل خبرساز شــد و با اما و 
اگرهای زیادی همراه بود، به دنبال پیشــنهاد این طرح، 
زمزمه هایی نیز مبنی بر نارضایتی برخی پزشکان و مردم 
به گوش می رســید و در نهایت از ابتدای امســال اجرایی 
شد. طرحی که به گفته تعدادی از کارشناسان، به عنوان 
یکی از چند طرح موثر با هدف صرفه جویی در منابع مالی 
حوزه پزشکی، نظارت و کنترل بر نحوه تجویز و ارائه خدمت 
به بیماران و کاهش هزینه های اضافی در حوزه سامت 
اجرا شده اســت. اما نکته این جاســت که چنین طرحی 
باید با برنامه ریــزی دقیق و بــه دور از شــتاب زدگی اجرا 
شود تا خللی در درمان بیماران و متقاضیان ایجاد نکند. 
»سید حسن قاضی زاده هاشــمی« وزیر سابق بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی در خــرداد96 در گفــت و گو با 
خبرگزاری »خانه ملت«، پیش از تصویب و اجرایی شدن 
این طرح اعام کرده بود: »منابع کشــور محدود اســت و 
قطعا برای دفترچه بیمه افراد و هزینه کرد بیمارستان ها 
در ســال، ســقف تعیین می کنیم. تعیین سقف پرداخت 
برای دفترچه های بیمه و بیمارستان ها اقدامی است که 
اگر شــکل اجرایی به خود گیرد، می توانــد بخش زیادی 
از هزینه های اضافی حوزه ســامت را کاهش دهد؛ زیرا 
گاهی انجام برخــی آزمایش ها و تجویز برخــی داروها به 
خواست بیمار صورت می گیرد و همین موضوع به افزایش 
بارمالی بهداشت و درمان می انجامد. وزارت بهداشت با 
این اقدام، به دنبال نظارت بر شیوه تجویز پزشکان است تا 
برخی تجویزهای بی حساب و کتاب را سامان دهی کند. 
از ســوی دیگر با تعیین ســقف برای دفترچه های بیمه و 
بیمارستان ها، بیماران برای دریافت خدمات بیشتر از آن 

سقف، در نوبت انتظار قرار می گیرند.«

رئیس دانشگاه علوم پزشکی مشهد: 	 
به واسطه زائرپذیر بودن مشهد، مازاد بر 

سقف تعیین شده هزینه کردیم

پس از دریافت تماس های تلفنی از سوی برخی بیماران 
و پزشــکان با تحریریه روزنامه خراســان رضوی درباره 
بررســی موضوع تعیین ســقف بیمه ســامت در مراکز 
بهداشتی درمانی استان، برای ســردرآوردن از چالش 

های اجرای این طرح، بــا »محمدرضا دارابی محبوب« 
رئیس دانشگاه علوم پزشــکی مشهد تماس می گیریم 
که می گوید: »دانشگاه علوم پزشکی مشهد در چهار ماه 
اول امسال، عملکرد خوبی در اجرای این طرح داشت 
اما در ادامه، با افزایش شــدید و ناگهانی قیمت ارز و بالا 
رفتن تعرفه های پزشکی و حقوق کلیه کارکنان، شاهد 
مشکات مالی زیادی برای مراکز خدمت رسان پزشکی 
بودیم. موضوعی که بیشتر به این مشکات دامن زد، این 
بود که برخی مراکز درمانی در شهرستان های استان و 
حتی استان های همجوار، به منظور هزینه کرد کمتر، 
تعداد زیادی از بیماران شــان را که درمــان آن ها نیاز به 
هزینه و نگهداری بیشتر داشــت، به مشهد فرستادند و 
طبق آمار موجود، ما در شش ماه اخیر 30 درصد بیش 
از هرسال پذیرش بیمار داشته ایم. از طرفی زائرانی که 
از سراسر ایران به مشهد می آیند، با آن که سرانه سامت 
شان در دانشگاه های علوم پزشکی شهر خودشان تعریف 
شده اما خیلی وقت ها بنا به ضرورت، به بیمارستان های 
مشــهد مراجعه می کنند و هزینه بیمه درمان شان را ما 
متحمل می شویم. به همین دلیل، ما با سندهای مازاد 
بر آن چه در تعیین سقف اعام شده بود، مواجه هستیم.«

به هیچ عنوان تعیین سقف فعلی را قبول نداریم	 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی مشهد می افزاید: »ما بارها 
با وزارتخانه مکاتبه کردیم و توضیح دادیم که با این سقف 
تعیین شــده برای بیمه ســامت، قادر به ارائه خدمات 
نیســتیم و این طرح تا امروز با مخالفت فرمانــدار و امام 
جمعه شهرستان ها روبه رو شده و مجبور شدیم این سقف 
بیمه را برای پذیــرش برداریم وخدمات بیشــتری ارائه 
بدهیم. منتها به رغم تمام صرفه جویی ها در استفاده از 
امکانات پزشکی، تا به حال حدود 454 میلیارد تومان 

بیشتر از سقف خدمات مان در بیمه سامت، هزینه کرده 
ایم و حالا بیمه سامت، پرداخت این مبلغ را قبول نمی 
کند و امروز ما با کمبود نقدینگی روبه رو هســتیم. نامه 
ای نیز به وزیر و تعدادی از مسئولان نوشته ایم و توضیح 
دادیم با این شرایط، فقط بیماران اورژانسی را پذیرش 
خواهیــم کرد. ما به هیچ عنوان تعیین سقف فعلیِ بیمه 
سامت را قبول نداریم، چون با این میزان تورم و هجوم 
بیماران، مســئولان باید حداقل برای استان خراسان 
رضوی و به شکل خاص شهرمشهد، تجدید نظر کنند و 
استثنایی قائل شوند. ما هم با صرفه جویی در استفاده از 
منابع کاما موافقیم اما به نظر می رسد این طرح نیازمند 
بازنگری و اصاحات ویژه ای است تا مشکات موجود 
برطرف شود. باید برای اجرای این گونه طرح ها، واقعیت 
های فضای درمانی هر شهر و استان در نظر گرفته شود.«

مدیرکل بیمه سلامت استان: تعیین سقف 	 
بیمه سلامت، به معنی کم شدن کمیت و 

کیفیت خدمات نیست 

در ادامــه و برای پرسشــگری از مدیرکل بیمه ســامت 
اســتان خراســان رضوی، به دفتــر کار دکتــر »علیرضا 
رمزی«  مــی رویم که توضیــح می دهد: »ما در کشــور با 
محدودیــت منابع روبه رو هســتیم و واقعیت این اســت 
که این منابع باید به شــکلی مدیریت شود تا خدمات به 
بهترین نحو ممکن و با کمترین میزان هدررفت ارائه شود 
و آگاهی بخشی و اطاع رسانی در این زمینه، بسیار حائز 
اهمیت است. باید به این نکته اشاره کرد که تعیین سقف 
برای بیمه سامت، به معنی کم شدن خدمات نیست. 
صرفا به دلایلی مثل انتخاب نوع درمان توســط بیمار، 
شکل تجویز پزشکان و... متوجه شدیم تامین منابع این 
طرح در ادامه با چالش هایی مواجه است و نظام سامت 

مجبور شــد برای تامین منابــع و با هــدف صرفه جویی 
در منابع مالی و حذف هزینه های مازاد، تعیین ســقف 
هایی در بیمه ســامت انجام دهد وتصمیماتی گرفته 
شده تا مدیریت منابع مالی به صورتی انجام شود که در 
کمیت و کیفیت خدمات مشکلی پیش نیاید و بیمارهای 

اورژانسی در اولویت قرار گیرند.«

خراسان رضوی، نیازمند نگاهی متفاوت در 	 
تعیین سقف  بیمه سلامت است

مدیرکل بیمه سامت استان خراسان رضوی می افزاید: 
»هم اکنون و بعد از اجرای تعیین ســقف، اگر چه با تدبیر 
روسای دانشــگاه های علوم پزشکی اســتان، خدمات به 
صورت مداوم ارائه می شود اما باید به این نکته اشاره کنیم 
که استان خراسان رضوی به واسطه داشــتن تعداد زیاد 
بیمارســتان های تخصصی و همچنین حضور گسترده 
زوار حضرت علی بن موسی الرضا)ع( به خصوص در مرکز 
استان، دارای شرایط خاصی اســت که مراکز پزشکی را 
ملزم به ارائه خدمات به میزان بیشتری می کند و همین 
موضــوع باعث شــده برخــی دانشــگاه ها و بــه خصوص 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد با یک سری اسناد مازاد بر 
بودجه مواجه و در نتیجه به واســطه خدمات دهی بیشتر 
از سقف تعیین شده، با مشکات مالی روبه رو شوند. باید 
به این نکته اشــاره کنیم که به دلیل الزام قانونی و تعیین 
ســقف، ما نمی توانیم خارج از این تفاهم نامه ســندهای 
جدید بپذیریــم و به همین دلیــل، هرچند بــه این تعیین 
سقف نقدهایی وارد اســت، ولی به هر حال این موضوع، 
یــک راه بــرای مدیریت منابع اســت. منتها نمی تــوان به 
عنوان یک راهکار دایمی به آن نگاه کرد و قطعا باید ارائه 
خدمت از مرحلــه ورودی تــا خروجی رصد و بــا یک نگاه 
فرایندی، برای اصاحات لازم اقدام شــود تا با یک تغییر 
رفتار صحیح و زمان بندی درســت، هزینه ها را مدیریت 
کنیم. مثا یکــی از راهکارهای اصاح این شــرایط، که 
در  استان خراســان رضوی در مرحله شروع آن هستیم، 
نسخه نویسی الکترونیک است که از جمله قدم های مثبت 
در حوزه ســامت استان و کشــور اســت. در پایان، تایید 
می کنم دانشگاه علوم پزشــکی مشهد به واسطه  تجربه 
مشــکاتی، در صورت تداوم این شــرایط، ممکن است 
فقط ارائه خدمات بــه بیماران اورژانســی  را در اولویت 
قرار دهد و دیگر خدمــات با تاخیر انجام شــود و همین 
موضوع، می طلبد نگاه ویژه تری از ســمت مســئولان، 

متوجه این استان شود.« 

برای اطاع مسئولان
مخاطبان گرامی، ستون»برای اطلاع مسئولان « صدای شما را به صورت مستقیم به اطلاع مسئولان استان 

می رساند.

شهرداری

 کاش شــهرداری قبــل از اجــرای پــروژه هــای 
شهری، ماکت طرح را در اختیار مردم آن منطقه قرار 
دهد تا ماحظات آن ها را بشــنود و نقاط ضعف طرح 

برطرف شود و دوباره کاری نشود.
  ســه راه عبادی-مجلســی نیاز قطعی به اصاح 

هندسی دارد.
  باید بــرای کنارگذر پــل جانباز، تابلــوی دایمی 
نصب شود که نشان دهد برای رفتن به بولوار فرامرز 

عباسی، باید از دوربرگردان زیر پل استفاده کرد.
هنــوز خیلی ها بــه عمد یا ســهو به صــورت برعکس و 
خــاف از همــان بریدگــی چهــارراه جانباز-فرامرز 
وارد راســتگرد می شــوند و بــرای خــود و دیگــران، 

خطرتصادف به وجود می آورند.
  اگــر واقعا به فکر رفــاه حال زائــران و مجاوران و 
سالمندان شــهر هســتید، پله برقی پل بین باغ اول و 

دوم خواجه ربیع را ایجاد کنید.
  ســام جناب شــهردار. آیا خبر دارید با افزایش 
حقوق مسئولان ادارات زیرنظر شهرداری )سه برابر 
کارشناس زیر دست( وابستگی آن ها به میز و صندلی 

شان چندبرابر شده است؟
  فضــای ورزشــی نبــش امامیــه 26 در مجاورت 
چهارراه مخابرات قاسم آباد، به بازار روز میوه و تره بار 
تبدیــل شــد. آفریــن بــه درایــت مســئولان محتــرم 
شهرداری که در مسیر نابودی فضای ورزشی، همت 

بالایی دارند.

شهرستان ها

  دیشب که از مسیر 16 متری شهید شکیبا، جنب 
دادسرای بجنورد از ســرکار به منزل برمی گشتم، به 
علت نبود روشنایی و خرابی لامپ های تیر برق، به یاد 
شب های عملیات در سال های دفاع مقدس افتادم که 
در تاریکی مطلق به دل دشــمن می زدیم. با تشکر از 
کارکنــان اداره بــرق بجنــورد که بــا تعویــض نکردن 
لامپ های ســوخته شــهر، ما را به یاد خاطرات جنگ 

می اندازند!
   ســرعت بالا و صدای ناهنجار برخی خودروها و 
موتورســیکلت ها در انتهــای خیابان کالــی، مقابل 
مسجد محمدیه شهرستان تربت جام، عاوه بر سلب 
آرامش روحی و روانی مردم، سامت و جان ساکنان 
این محله را با خطرات جدی روبه رو کــرده. بنابراین 
ازمســئولان راهنمایــی و رانندگی و شــهرداری این 
شهرســتان عاجزانــه درخواســت می کنیــم با نصب 
ســرعت گیر، امنیت وآرامش نســبی را دوباره به این 

محل بازگردانند.

متفرقـه

  همسرم ناراحتی شدید گوارشی دارد و چندی 

قبل برای معالجه، پیش یکــی از متخصصان معروف 
گــوارش رفتیم. منتها ایشــان بــرای دریافــت هزینه 
ویزیت، فقط پول نقد دریافت می کرد و دستگاه کارت 
خوان برای کشــیدن کارت نداشــت! مــن و خیلی از 
مریض ها که پول نقد نداشتیم، مجبور بودیم برویم دو 
چهــارراه پاییــن تــر، از دســتگاه خودپرداز پــول نقد 
برداریم تا به این دکتر در فرار مالیاتی اش کمک کنیم! 
واقعا جای تاســف دارد و جالب این که ایشــان استاد 
دانشــگاه هم هســت و بــه دانشــجویان خــود، درس 
پزشکی و اخاق هم می دهد. اما به رغم درآمد زیادی 
که دارند، باز هم با روح و روان و شخصیت مردم بازی 

می کنند.
   محله جانباز و خیابان هایش، به خصوص جانباز 
7تــا13، وصــال و تــاش بــه جولانــگاه خودروهای 
آموزش رانندگی از اقصی نقاط مشــهد تبدیل شده و 
این شرایط برای ما ساکنان این خیابان ها، آزاردهنده 
اســت. هیچ قانونی برای حــد و حدود ایــن موضوع، 

تعریف نشده است؟
   لطفا صــدای نیروهــای شــرکت آب و فاضاب 
مشــهد شــاغل در منطقه 2 را کــه در ادارات امداد و 
حوادث مشــغول اند به گــوش مدیران آبفای مشــهد 
برسانید؛ این نیروها با قرارداد برون سپاری، به کلی 

حقشان ضایع می شود.
  اگر امکان دارد یک گزارش تهیه کنید و با بازتاب 
و انعکاس مشــکات، به داد ما نیروهای قراردادی و 
شــرکتی در ادارات و ســازمان های مختلف برســید. 
انگار مســئولان خبر ندارند ما هم خــورد و خوراک و 

اجاره خانه و کرایه و شهریه داریم.
   درحالی که چندی قبل، وزیر بهداشت از مجلس 
رای اعتماد گرفت، بسیاری از کارمندان طرح تحول 
ســامت، مســتقر در مراکز بهداشــت حاشــیه شــهر 
)گلشهر، پنج تن، التیمور، طبرسی شمالی و...( هنوز 

حقوق دی ماه خود را دریافت نکرده اند.
  ما اهالی خیابان غفاری، ظفر7 مدتی است که 
منازل مان تکمیل شــده و آماده ســکونت اســت ولی 
امکانات زیربنایی از جمله آب ، برق ، گاز و تلفن نداریم 
و کوچه هنوز آماده نشــده. تکلیف ما چیست و تا کی 

باید منتظر بمانیــم؟
   وضعیت باغ پرندگان بســیار اســف بار اســت و 
پرندگان در شرایط بسیار بدی هستند؛ محیط آلوده، 
بدن زخمی، زندگی پلیکان ها در محیطی بدون آب و 
بوی نامناســب. لطفا گزارشــی از این حیــوان آزاری 

تهیه کنید.
  چرا پلیس جلوی کبوتربازان بولوار امتِ طاب 
رانمی گیرد؟ این ها باعث مزاحمت برای خانواده ها 
و زاد و ولد انواع حشرات موذی در منازل همسایگان 

هستند.
   ایستگاه اتوبوس بین مجیدیه 10 و 12 تابلوی 

هوشمند ندارد. کاش اتوبوسرانی اقدام کند.
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شما مخاطبان گرامی روزنامه خراسان رضوی 

می توانید سوژه ها، مطالب، یادداشت، 

دلنوشته و عکس های خود را برای صفحه 

پیگیری حرف مردم ارسال کنید. 
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